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El teu màxim 
rendiment al 

teu esforç

Berta Miquel  - Gimnasta
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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La Unió Hotelera d’Andorra 
(UHA) ha emès aquest divendres 
un posicionament en què adver-
teix sobre la “difícil situació” que 
afronten els establiments associ-
ats, tant hotels com restaurants, 
a causa de la manca de personal 
per a la temporada d’estiu. Se-
gons l’entitat, aquesta circum-
stància posa en dubte la capaci-
tat del sector per obrir el 100% 
dels establiments i mantenir l’es-
tàndard de qualitat que exigeix 

L’entitat reclama mesures com la revisió del marc laboral i la flexibilització del sistema de quotes
Arxiu

L’entitat reclama mesures urgents com la flexibilització del sistema de quotes.

El PEriòdic
escaLDes-engorDany

l’oferta turística del país.
L’UHA denuncia que el marc 

legal i regulador actual s’ha que-
dat “desfasat” davant els canvis 
del mercat laboral global i con-
sidera que Andorra ha perdut 
competitivitat “a passos agegan-
tats”. L’entitat posa com a exem-
ple la situació a Espanya, que, 
amb menys de 2,4 milions d’atu-
rats i un sector de l’hostaleria 
amb gairebé 2 milions de treba-
lladors actius (+2,5% interanual 
el maig del 2025), ofereix més op-
cions als professionals, dificul-
tant així la captació de mà d’obra 

al Principat.
La problemàtica es veu agreu-

jada, segons el col·lectiu, per les 
dificultats d’accés a l’habitatge. 
Aquesta combinació de factors 
fa, al parer de l’UHA, que el país 
hagi deixat de ser un destí atrac-
tiu per als treballadors del sector, 
fins i tot per a aquells que havi-
en manifestat la voluntat d’inte-
grar-se, formar-se i estabilitzar-se 
professionalment a Andorra.

El posicionament també su-
bratlla el pes estratègic del tu-
risme dins l’economia nacional, 
recordant que representa apro-
ximadament el 40% del PIB. En 
aquest sentit, l’UHA considera 
que la manca de personal posa 
en risc la qualitat del servei du-
rant la temporada d’estiu, que 
concentra prop del 25% de l’acti-
vitat turística anual, amb més de 
3 milions de visitants i 3,4 mili-
ons de pernoctacions.

Per aquest motiu, la Unió Ho-
telera demana una revisió del 
marc regulador laboral i una fle-
xibilització del sistema de quo-
tes, especialment per permetre 
la continuïtat dels professionals 
que han treballat a l’hivern i que, 
segons l’entitat, han demostrat 
la seva vàlua. 

Finalment, l’UHA insta el Go-
vern a obrir un espai de diàleg 
“immediat” amb els agents del 
sector per trobar “solucions con-
sensuades i realistes” que ga-
ranteixin una temporada d’es-
tiu amb el personal necessari per 
respondre a les expectatives dels 
visitants i del país. .

La Unió Hotelera alerta d’una 
temporada d’estiu “difícil”

Crida a L’ExECUtiU

Manca de personal en el sector turístic
tema del dia

El sector hoteler 
veu incompatible el 
turisme de qualitat 
amb un sistema 
laboral inadequat
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En el paisatge polític an-
dorrà, les enquestes no 
actuen com fogues arti-
ficials: no il·luminen tot 
l’horitzó ni envaeixen 
l’ànima de la ciutada-
nia. Més aviat són petites 
bengales que, llançades 
a l’aire, només ens mos-
tren fragments de llum i 
ombra. És en aquests mo-
ments, quan el sistema 
sembla requerir un gir de 
paradigma, que la valide-
sa de les enquestes esde-
vé un tema de profund ca-
lat. Les dades presentades 
per AR+I, amb la seva fer-
ma cautela, reflecteixen 

L’ambició d’Andorra per 
posicionar-se com a des-
tinació turística de qua-
litat i projecció interna-
cional és clara, però topa 
amb una realitat preo-
cupant: la manca de per-
sonal al sector. Tal com 
alerta la Unió Hotelera, 

Un turisme de qualitat al país 
i una estructura obsoleta

La finestra

Oberta

EDITORIAL

laura

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

la temporada d’estiu es-
tà compromesa per uns 
requisits laborals desfa-
sats i un sistema de quo-
tes massa rígid. La buro-
cràcia que retarda l’apro-
vació dels permisos de 
treball desincentiva la 
contractació i fa invia-

en el mapa turístic inter-
nacional, ha de cuidar el 
seu actiu més valuós: les 
persones que fan possi-
ble l’experiència turísti-
ca. El futur del sector de-
pèn, en gran part, de no 
perdre aquesta cursa per 
inacció administrativa.

tadà que potser s’infor-
ma poc, que dubta o que 
exigeix més substància 
que noms. És una franja 
de població que demana 
programes clars, liderat-
ges fiables i una emprem-
ta palpable, o bé, que pre-
fereixen decidir el seu 
vot el mateix dia en fun-
ció d’allò que els mou. Ve-
iem amb el primer supò-
sit, doncs, en la voluntat 
de canviar, més la recer-
ca d’una renovació que 
d’un retorn fàcil.

En un país petit on els 

un lleuger però percep-
tible descens de confian-
ça en l’Executiu (suspès 
amb un 4,7 vs els 5,5 de 
Concòrdia) i un ascens als 
dos protagonistes emer-
gents: Cerni Escalé i Ca-
rine Montaner. Però què 
podem deduir, realment, 
d’aquestes oscil·lacions?

L’interès recau en la 
sociologia implícita de 
la resposta: gairebé la 
meitat dels enquestats 
sorgeix de l’abstenció a 
l’hora de declarar prefe-
rència partidista. No és 
només una frase estadís-
tica —és el reflex d’un ciu-

venir acompanyat d’una 
reforma àgil del marc le-
gal que permeti incorpo-
rar personal temporal 
amb celeritat i garanti-
es. No fer-ho és deixar el 
motor econòmic del país 
en punt mort. Si Andor-
ra vol seguir destacant 

La dansa subtil 
i decantada 
que denoten 
les enquestes 
polítiques

ble garantir l’obertura de 
tots els establiments amb 
un servei òptim. La para-
doxa és evident: es vol 
atreure un turisme més 
exigent, però no es garan-
teixen les condicions per 
donar-li resposta. El crei-
xement del sector ha de 
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Ve de la pàgina anterior

límits geogràfics —i so-
vint mentals— són tan 
clars com les seves mun-
tanyes, conservació i ex-
pansió són convergents 
paradoxals. D’una ban-
da, hi ha alguna força po-
lítica que defuig l’exces-
siva internacionalitza-
ció i reclama prudència 
davant la diversificació 
econòmica. D’altra, n’hi 
ha que proposen una 
obertura decidida cap a 
Europa, en una crida a 
internacionalitzar el co-
merç i els ingressos. Tam-
bé emergeixen corrents 
que aspiren a una An-
dorra més inclusiva, que 
acompanyi la pressió mi-
gratòria amb polítiques 
socials dignes i que rei-
vindiqui l’estat de benes-
tar davant les escales es-
calafonades dels preus 
de l’habitatge, l’onada 
migratòria i la seguretat. 

En aquest escenari, un 
gir no és una revolta si-
nó una dansa fina: dema-
na coordenades subtils 
i mesurades. Quan una 
enquesta mostra un aug-
ment de vuit punts en la 
intenció de vot de Con-
còrdia —passant del 21 % 
al 29,4 %— ens interpel-
la: hi ha uns votants que 
volen una política més 
moderada, més pragmà-
tica, més centrada a sal-
var el terreny i la cohe-

sió social. Aquesta puja-
da, més enllà d’un xec en 
blanc, és un missatge: go-
verneu amb més respon-
sabilitat envers els reptes 
de l’habitatge i el benes-
tar col·lectiu.

La curiositat rau en la 
naturalesa difusa del de-
sig de canvi. D’aquests 
ascensos en confiança —
una ascensió que podria 
semblar que elegeix es-
cenaris o grans ideologi-
es— no neix un matrimo-
ni irrevocable amb cap 
partit. És una obertura, 
una exploració. La ciu-

tadania no batega amb 
claredat: ni amb el cor 
de la dreta conservado-
ra, ni amb el de la inno-
vació internacionalitza-
dora, ni amb la veu de la 
inclusió; batega amb la 
incertesa del “què vin-
drà?”. És, per tant, el mo-
ment de posar al centre 
el contingut, la qualitat 
de les propostes i la soli-
desa dels debats polítics.

Finalment, és essen-
cial recordar que les en-
questes, més que per-
fils, mostren tendències: 
són la brúixola que asse-

nyala els vents, però no 
constitueixen el vaixell 
ni l’horitzó. En un con-
text democràtic, podrí-
em comparar-les amb el 
termòmetre d’un gran 
esmorteïdor: indiquen 
febra, però no diuen si 
el pacient s’ha de tractar 
amb antibiòtics o reposi-
ció hídrica. La decisió —la 
política— requereix diag-
nòstic, debat i acció.

En resum, les enques-
tes d’AR+I revelen un es-
cenari en el qual la con-
fiança cap a l’actual 
govern es modera, apa-

rèixer líders amb trajec-
tòria i projecció, però so-
bretot un electorat que 
gairebé la meitat no es 
decanta. En un terreny 
polític tant canviant 
com fràgil, aquesta inde-
cisió és una oportunitat: 
per formular programes 
més profunds, per plan-
tejar diàlegs reals sobre 
habitatge, immigració, 
economia sostenible i 
identitat nacional, i per 
reforçar l’harmonia en-
tre la protecció del mo-
del territorial i les ganes 
d’avançar. .
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L’executiu participa eN La trobada empresariaL aL piriNeu

Nacional

El cap de Govern, Xavier Espot, 
ha sortit al pas de les crítiques 
derivades del nomenament 
de Xavier Mujal com a asses-
sor de comunicació de l’Execu-
tiu. Espot ha defensat la deci-
sió assegurant que no es tracta 
d’un càrrec concedit arbitràri-
ament: “Jo d’anar regalant càr-
recs no ho he fet ni ho faré mai”, 
ha afirmat, tot subratllant que 
la incorporació respon a la con-
fiança en la capacitat de Mujal 
per aportar valor afegit a l’es-
tratègia comunicativa del Go-
vern, especialment “en un con-
text particularment difícil”.

Davant les acusacions sobre 
una possible contractació a dit, 
el mandatari governamental 
ha remarcat que es tracta d’un 
càrrec de confiança regulat 
per la Llei de la funció pública. 
En aquest sentit, ha convidat 
el conseller general socialde-
mòcrata Pere Baró a consultar 
la normativa aplicable i ha re-
cordat que l’acte administra-
tiu compta amb l’informe jus-
tificatiu pertinent, validat per 
la intervenció general de l’Exe-
cutiu.

Espot ha defensat la trajectò-
ria professional de Mujal, des-
tacant la seva experiència com 
a director de Ràdio i Televisió 
d’Andorra durant vuit anys i la 
seva vinculació anterior amb 
Catalunya Ràdio. “És de les po-
ques persones que des d’Andor-
ra ha treballat a la Corporació 

Tot i les crítiques per la suposada designació a dit, el mandatari assegura que s’ajusta al marc legal
Arxiu ANA

Xavier Mujal, en una compareixença al Consell General.

agències
esCalDes-enGorDany

ha posat en relleu que el Go-
vern ha actuat amb prudència 
a l’hora de fer noves contracta-
cions i que només s’ha incorpo-
rat personal quan s’ha conside-
rat “imprescindible”.

Finalment, ha apuntalat que 
fins fa poques setmanes no ha-
via esgotat el nombre màxim de 
ministres que permet la llei, i ha 
assegurat que, tenint en comp-
te l’abast del Govern, “encara hi 
ha marge per recórrer” pel que 
fa als recursos destinats a la co-
municació institucional. .

espot defensa el nomenament de 
mujal: “Jo no he regalat càrrecs mai”

Catalana de Mitjans Audiovisu-
als”, ha remarcat, afegint que 
està “absolutament conven-
çut” de la seva idoneïtat per al 
lloc.

En relació amb la necessi-
tat d’aquesta incorporació, el 
cap de Govern ha afirmat que 
l’estratègia comunicativa de 
l’Executiu requeria un reforç. 
Ha recordat que hi ha diverses 
preguntes parlamentàries re-
gistrades sobre aquest afer, les 
quals permetran oferir més de-
talls en seu legislativa. A més, 

el cap de Govern 
destaca l’experiència 
de mujal com a 
director de rtVa 
durant vuit anys
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El governador del Banc d’Espa-
nya, José Luís Escrivá, ha ma-
nifestat que ha reiterat que te-
nen “la millor predisposició” 
per treballar en la petició que 
el Banc d’Espanya sigui pres-
tador d’última instància. En 
aquest sentit, ha recordat que 
s’ha posat en marxa un equip 
de treball “que no només depèn 
de nosaltres, depèn d’instànci-
es europees” però ha incidit en 
el fet que estan “intentant te-
nir una molt bona identifica-
ció d’on poden estar els proble-
mes per superar-los”. En aquest 
sentit, el ministre de Finances, 
Ramon Lladós, ha assenyalat 
que aquests problemes seran 
essencialment “tècnics”, ja que 
caldrà trobar l’encaix dins els 
estatuts i el funcionament de 
l’eurosistema, que “és el meca-
nisme del banc central euro-
peu que dona accés a la liquidi-
tat dels països estats membres” 
ja que no contemplaria un es-
tat associat com seria Andorra 
si s’aprova l’acord d’associació 
i, per tant, caldrà trobar aquest 
“encaix operatiu” per poder 
gaudir “dels mateixos mecanis-
mes de liquiditat que qualsevol 
banc de l’eurosistema, és a dir, 

escrivá i lladós 
subratllen el suport per 
accedir a l’eurosistema

el banc d’espanya mostra 
predisposició a donar 
suport financer a andorra

agències
esCalDes-enGorDany

ANA / M.F

el Governador del Banc d’espanya, José luís escrivá, a la Trobada empresarial al Pirineu.

de la zona euro”.
Lladós ha incidit en aques-

ta bona predisposició per part 
del Banc d’Espanya de donar 
suport a Andorra “en aquest 
procés de trobar mecanismes 
de liquiditat”, i ho ha subrat-
llat, ja que “si van avalats pel 
banc d’Espanya i amb el seu su-
port tècnic, evidentment serà 
un procés que acabarà bé”.

Quant al fet que Andorra està 
negociant també amb França 
pel prestador d’última instàn-
cia, Escrivà ha remarcat que 
ambdues parts “podrien ave-
nir-se”. En aquest sentit, el titu-
lar de Finances ha reivindicat 
que “és indiscutible que neces-
sitarem els dos (bancs centrals) 
per arribar a trobar una bona 

solució”.
Quant als canvis en l’impost 

sobre la inversió estrangera al 
qual s’ha referit la ministra de 
Presidència, Economia, Treba-
lli Habitatge, Conxita Marsol a 
RTVA, ha recordat que l’impost 
tenia un doble objectiu, el dis-
suasiu i el recaptatori i ha reco-
negut que el primer “no ha fun-
cionat gaire”, tot i que també 
ha manifestat que “sempre és 
difícil de veure si no l’hagués-
sim posat, què hagués passat”. 
Ha defensat que hi ha “recorre-
gut per aconseguir tant el pri-
mer objectiu, és a dir el dissua-
siu, apujant la taxa com que si-
gui més recaptatori, apuntant 
la taxa” i que ara l’import s’aca-
barà d’estudiar. .

L’impacte global de la 
política aranzelària de Trump 
centra el debat empresarial

33 la política aranzelària impulsada 
per l’administració Trump i els efectes 
que té sobre l’escenari econòmic 
mundial i europeu ha estat tema 
que aquest divendres ha centrat el 
debat en el marc de la 36a edició de 
la Trobada empresarial al Pirineu. 
De fet, tant el governador del Banc 
d’espanya, José luis escrivá, com 
el president de Caixabank, Tomás 
Muniesa, han coincidit en assenyalar 
les conseqüències que les decisions 
del president nord-americà poden 
provocar a mitjà i llarg termini pel 
que fa a un increment de la inflació 
i els tipus d’interès. en el marc 
de la conversa que ha mantingut 
amb el director general del cercle 
d’economia, Miquel nadal, escrivá 
ha reconegut que ara com ara 
“estem en un entorn internacional 
que és molt dominant” i que, des 
d’europa, “no podem ser inherents 
a aquest context” que, sens dubte, 
es troba en un moment de canvi per 
les polítiques de Trump. en aquest 
sentit, ha comparat la situació 
econòmica amb la que es va viure 
amb la Covid-19, amb la diferència 
que “aleshores era fàcil identificar 
l’escenari que s’havia de neutralitzar, 
però en la situació actual això és molt 
més difícil”. D’aquesta manera, ha 
posat en relleu que “tota la política 
aranzelària té un efecte molt ambigu 
sobre la inflació” i, malgrat que a curt 
termini no s’estan experimentant 
un increment de preus, “a horitzons 
més llargs no ho podem saber”. .

ANA / M.P

Un moment de la trobada.
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La Plataforma Sindical de la 
Funció Pública ha traslladat 
al Govern una contraproposta 
salarial que contempla incre-
ments en el complement de car-
rera, conegut com a no-GAdA, 
que oscil·len entre el 2,57% i el 
18%, en funció de l’antiguitat 
dels treballadors, segons han 
apuntat fonts properes a la pla-
taforma a EL PERIÒDIC. Aques-
ta iniciativa sorgeix després de 
la consulta realitzada a les as-
semblees extraordinàries dels 
diferents sindicats de l’Admi-
nistració general i de l’Adminis-
tració de Justícia, i constitueix 

Els sindicats consideren 
insuficients els 
augments del 1% al 8%

Proposta d’augments del no-GAdA 
del 2,57% al 18% segons l’antiguitat

PercentAtGes de lA PlAtAformA de funció PúblicA

eleNa herNáNdez moliNa
EscalDEs - EngorDany

 Arxiu SFGA

l’aplicació del no-gada s’hauria d’incorporar a la nòmina a partir del mes de juliol del 2025.

El Patronat i els professionals de la Fundació Privada nostra 
senyora de Meritxell, i els companys del seu fill Pere, s’afegeixen 

a les mostres de condol de qui fou:

Impulsora i primera presidenta de l’Escola Especialitzada nostra 
senyora de Meritxell

Descansa en pau, annie

Annie caillís

anys, un 10,29%.
A mesura que augmenta l’an-

tiguitat, també ho fa el percen-
tatge: els empleats amb entre 
onze i dotze anys rebrien un 
12,86%, els de tretze a catorze 
anys un 15,43%, i els que acu-
mulen més de quinze anys de 
servei, el percentatge màxim, 
fixat en el 18%. En canvi, els tre-
balladors amb una antiguitat 
d’entre un i dos anys no rebrien 
cap increment en aquest con-
cepte.

Aquesta proposta contrasta 
amb la presentada pel Govern, 
que plantejava uns increments 
més moderats i graduals, amb 
un màxim del 8% per als tre-
balladors amb més anys d’an-
tiguitat. Segons aquest esque-
ma governamental, els incre-
ments començaven amb un 1% 
per als professionals amb entre 
un i dos anys de servei, i anaven 
augmentant fins al 2%, 3%, 4% 
i 6%, en trams biannuals, fins a 

arribar al 8% esmentat. Aquesta 
oferta ha estat rebutjada per la 
Plataforma per considerar-la in-
suficient i desconnectada de la 
realitat del col·lectiu.

Pel que fa al futur, la Platafor-
ma també planteja que durant 
els exercicis 2026 i 2027 s’apli-
quin noves taules retributives 

a tot el personal públic, tant de 
l’Administració general com de 
l’Administració de Justícia. Ai-
xí mateix, demana que els im-
ports assolits pel complement 
de carrera es mantinguin amb 
caràcter fix i consolidable, ga-
rantint la seva continuïtat en el 
temps. .

una resposta clara i unitària a 
la proposta de política retribu-
tiva presentada pel Ministeri de 
Funció Pública.

Segons la proposta sindical, 
l’aplicació del no-GAdA s’hau-
ria d’incorporar a la nòmina a 
partir del mes de juliol del 2025, 
amb efectes retroactius des del 
gener del mateix any. Els per-
centatges proposats varien de 
manera progressiva segons els 
trams d’antiguitat: els treba-
lladors amb entre tres i quatre 
anys percebrien un increment 
del 2,57%; els de cinc a sis anys, 
un 5,14%; entre set i vuit anys, 
un 7,71%; i els d’entre nou i deu 

la proposta sindical 
planteja aplicar el no-
GAdA a la nòmina 
a partir del juliol de 
l’any 2025
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La ministra de Cultura, Joventut 
i Esports, Mònica Bonell, i el rec-
tor de la Universitat d’Andorra 
(UdA), Juli Minoves, han forma-
litzat aquest divendres, la signa-
tura d’un memoràndum d’ente-
sa que marca un pas important 
en la col·laboració institucional 
per a la promoció i certificació 
de la llengua catalana al país.

Amb aquest acord, la Univer-
sitat d’Andorra assumirà l’orga-
nització de dues convocatòries 
anuals d’exàmens oficials de ca-
talà dels nivells B2 i C1, les quals 
s’afegiran a les dues que ja con-
voca el Govern. La primera pro-
va a la UdA tindrà lloc el proper 

Un acord clau per reforçar el compromís institucional amb la promoció i la qualitat de la llengua

L’Universitat farà exàmens oficials 
de català B2 i C1 des d’octubre

impULs a La LLengUa

el periòdic /  c.k.p.

Bonell i Minoves durant la signatura del memoràndum d’entesa.

catariNa kohler paciNo
anDorra la vella

mes d’octubre i, en funció de la 
demanda, se’n podria progra-
mar una altra a l’abril. “Aquest 
sistema permetrà disposar de 
quatre convocatòries a l’any, fet 
que suposa una flexibilitat molt 
necessària per a les persones que 
necessiten certificar el seu nivell 
de català”, ha destacat Minoves.

A més de sumar noves opcions 
de calendari, el memoràndum 
preveu que els certificats emesos 
per la Universitat en aquests dos 
nivells siguin plenament equi-
valents als diplomes oficials de 
català del Govern. Això vol dir 
que les persones que obtinguin 
aquests títols no hauran de sot-
metre’s a cap tràmit addicional 
de reconeixement per part de 
l’administració. Per fer-ho possi-

ble, l’executiu ha aprovat la mo-
dificació del decret de regulació 
dels diplomes oficials de llengua 
catalana, amb l’objectiu d’inte-
grar aquesta equivalència en el 
marc normatiu vigent.

Les proves de la UdA es disse-
nyaran i s’avaluaran d’acord 
amb els criteris establerts pel 
Marc Europeu Comú de Referèn-
cia per a les Llengües (MECR), fet 
que garanteix l’homologació 
del sistema amb els estàndards 
europeus. Les proves estaran 
obertes a tota la ciutadania, no 
només als membres de la comu-
nitat universitària, i comptaran 
amb la implicació tant d’exami-
nadors del Ministeri com de la 
Universitat.

La iniciativa s’emmarca en la 
voluntat compartida de potenci-
ar l’ús i coneixement del català, 
oferint una eina addicional per 
obtenir les acreditacions reque-
rides, per exemple, en processos 
d’oposicions o d’accés a col·legis 
professionals. Les proves estaran 
obertes a tota la ciutadania, no 
només als membres de la comu-
nitat universitària, i comptaran 
amb la implicació tant d’exami-
nadors del Ministeri com de la 
Universitat.

Per la seva banda, Bonell ha re-
marcat que “es tracta d’un mo-
del habitual en altres països, on 
les universitats públiques col-
laboren amb l’administració 
per a l’acreditació lingüística”. 
En aquest sentit, Bonell ha expli-
cat que les convocatòries minis-
terials mantenen l’oferta per a 
tots els nivells, amb l’excepció 
del C2, que només s’ofereix una 
vegada a l’any, atesa la baixa de-
manda. Amb l’entrada en joc 
de la Universitat, es preveu des-
congestionar el circuit i redistri-
buir la participació entre els di-
ferents períodes. .

Mònica Bonell

«es tracta d’un model 
habitual en altres països, 
on les universitats 
públiques col·laboren 
amb l’administració»

ministra de CULtUra, joventUt i 
esports
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw


Nacional Dissabte, 14 de juny del 202512

La campanya de donació de sang 
impulsada per la Creu Roja An-
dorrana, en col·laboració amb el 
Col·legi Sant Ermengol, s’ha tan-
cat amb un balanç molt positiu: 
218 persones van participar-hi i 
es van recollir un total de 197 do-
nacions efectives. A més, la inici-
ativa ha permès incorporar 47 
nous donants, una xifra que re-
presenta el 22% del total de par-
ticipants. Pel que fa a la distribu-
ció per sexes, el 56% dels donants 
van ser homes (121) i el 44% do-
nes (95). Les franges d’edat més 
representatives van ser les de 45 
a 54 anys, amb 61 donants, i les 
de 35 a 44 anys, amb 59. Tam-
bé van participar persones d’al-
tres grups d’edat: 40 entre 25 i 34 
anys, 36 de 55 a 64, 12 d’entre 18 
i 24, i vuit majors de 64 anys. En 
relació amb els grups sanguinis, 
el més habitual va ser l’A positiu, 
amb 70 donants. El seguien l’O 
positiu (49), O negatiu (20), A ne-
gatiu (15), B positiu (6), AB posi-
tiu (5), B negatiu (3) i AB negatiu 
(1). Des de la Creu Roja s’ha valo-

La primera edició 
registra un 22% més 
de participants

Gairebé 200 donacions i 47 nous 
donants al Col·legi Sant Ermengol

primEra Campanya dE SanG al CEntrE

el periòdic
escaLDes - engorDany

cients de la importància de la 
campanya, perquè per cada do-
nació es poden salvar tres vides”. 
La proposta ha tingut també un 
fort component educatiu. Els es-
tudiants han estat els principals 
protagonistes en l’organització 
i difusió de la jornada, que s’ins-
criu dins del projecte d’Apre-
nentatge i Servei (ApS). Al llarg 
del curs han treballat contin-
guts vinculats al sistema circu-

El PEriòdic / c.K.

Donants participants en la cita solidària al col·legi sant ermengol.

rat molt positivament la respos-
ta ciutadana i el bon desenvolu-
pament de l’activitat, especial-
ment pel fet de ser la primera 
vegada que es duu a terme con-
juntament amb aquest centre 
educatiu. Segons ha expressat 
Joan Saurí, secretari general de 
l’entitat, “és un moment fona-
mental per impartir a aquesta 
joventut els valors de solidaritat 
i humanitat i que siguin cons-

latori per entendre millor la re-
llevància d’actes com la donació 
de sang. A més, com a novetat, la 
campanya va incorporar una pa-
rada informativa sobre la dona-
ció de còrnies, un projecte que 
el Govern vol impulsar i consoli-
dar enguany com a part de les se-
ves estratègies de sensibilització 
sanitària. La pròxima campanya 
es durà a terme del 16 al 18 de se-
tembre a la Universitat. .

l’app incorpora els resultats 
d’anatomia patològica

el periòdic
escaLDes - engorDany

L’aplicació mòbil Andorra Sa-
lut ha incorporat aquest mes 
de juny una nova funcionali-
tat que permet als usuaris con-

sultar els resultats de les pro-
ves d’anatomia patològica rea-
litzades als laboratoris del país. 
Aquesta novetat s’integra dins 
l’apartat “Proves diagnòsti-
ques” i inclou els informes eme-
sos a partir del març del 2025.

CanviS a l’apliCaCió
sfga

Helena Mas, ministra de la salut.

A més d’aquesta actualitza-
ció, la plataforma ha introduït 
millores pensades per fer més 
àgil i intuïtiva l’experiència de 
l’usuari. Entre les modificaci-
ons, destaca la reorganització 
de la informació de la Xarxa As-
sistencial vinculada a cada pa-
cient i l’optimització de l’espai 
dedicat a les notificacions sani-
tàries, amb l’objectiu de facili-
tar-ne la lectura i l’accés. .
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Les línies mestres del nou pla 
d’estadística per als propers 
quatre anys han estat valida-
des aquest divendres al Consell 
Andorrà d’Estadística, presi-
dit per la ministra de Presidèn-
cia, Economia, Treball i Habi-
tatge, Conxita Marsol. Segons 
detalla el Govern, el pla d’esta-
dística 2026-2029 conté un to-
tal de 231 activitats, vuit de les 
quals són de nova creació i s’in-
corporen arran de les propos-
tes fetes a l’enquesta estructu-
rada que es va dur a terme entre 
el novembre del 2024 i el gener 
d’enguany. “Fan referència a la 
recerca i innovació università-
ria, transport aeri, ús del trans-
port públic, mobilitat sosteni-
ble, finances públiques, estadís-
tiques monetàries i financeres, 
sobre l’atenció a les demandes 
d’informació estadística oficial 
i les estadístiques del Raonador 
del Ciutadà”, apunten.

Les prioritats de la política 
estadística per al quadrienni 
2026-2029, afegeixen, passen 
per la qualitat i les bones pràc-
tiques estadístiques amb la fi-
nalitat de consolidar l’aplicació 
sistemàtica de criteris tècnics 

Validat el pla 2026-2029 
amb vuit activitats noves
Les prioritats se centren en la qualitat i l’aplicació de criteris tècnics rigorosos

programa estadístic actuacions en directe

el periòdic
escaLDes-engorDany

un premi de 54.000 euros de la primitiva 
toca a la capital i segueix sense reclamar-se
el periòdic
escaLDes - engorDany

Un dels premis destacats del 
sorteig recent de la Lotería 
Primitiva, valorat en 53.852 
euros, ha estat validat a An-

dorra la Vella. La butlleta pre-
miada es va segellar a l’admi-
nistració de loteria situada a 
l’avinguda Doctor Nequi i in-
clou vuit apostes. Segons han 
confirmat fonts de l’establi-
ment, de moment es desco-

Joc i fortuna

neix la identitat del guanya-
dor o guanyadora, ja que el 
premi encara no ha estat re-
clamat ni validat oficialment. 
El tiquet, tot i haver estat pre-
miat, continua pendent de 
ser cobrat. .

el periòdic
escaLDes-engorDany

La Fundació ONCA torna 
a participar enguany al ci-
cle Nits d’estiu als museus 
d’Andorra amb quatre con-
certs que tindran lloc els 
dies 4, 18 i 31 de juliol, i 1 
d’agost, en diversos espais 
culturals del país. 

L’activitat arrencarà el 4 
de juliol a l’església de Sant 
Climent de Pal amb un re-
cital de violoncel a càrrec 
de Paula Gonzàlez de Alai-
za, membre de la Jonca, 
que interpretarà obres de 
Bach, Goltermann, Cassadó 
i Txaikovski. 

El 18 de juliol, el museu 
Carmen Thyssen acollirà 
un concert del duet format 
per Eugènia Correia i Llu-
ís Cartes, que oferiran una 
proposta de jazz i versions 
en sintonia amb l’exposició 
“Vincles”. 

Al mateix museu, el 31 de 
juliol, s’hi presentarà el pro-
jecte Flamenco-Jazz Project, 
amb els músics Vicenç Sol-
sona, Manuel Alonso i Juan 
Carlos Buchan, que fusiona-
ran flamenc i jazz. El cicle es 
tancarà l’1 d’agost al museu 
de l’Automòbil d’Encamp 
amb un solo de viola d’Es-
teve Ticó, músic de l’ONCA, 
que interpretarà les Suites 
núm. 3 i 5 de Bach. .

Quatre 
vetllades 
musicals amb 
la fonca

arxiu ana

Una de les actuacions.

rigorosos i de referents inter-
nacionals, com el codi de bones 
pràctiques de les estadístiques 
europees. Un altre dels pilars 
és l’aprofitament i la integració 
de dades administratives com a 
font preferent per elaborar esta-
dístiques públiques, reduint la 
càrrega a l’enquestat. Com a ter-
cera prioritat, la realització d’es-
tadístiques rellevants i adapta-
des a les necessitats socials, políti-
ques i econòmiques del país, així 

com als compromisos derivats 
de les demandes i exigències dels 
organismes internacionals per 
tal d’assolir una màxima adap-
tació, comparabilitat i coherèn-
cia a escala internacional. Final-
ment, el quart pilar, tracta de la 
governança i qualitat de la da-
da, amb la màxima col·laboració 
dels agents del Sistema estadístic 
per completar i millorar les da-
des i fer-ne una bona difusió i ac-
cessibilitat. .

SFGa/CEStEvE

Les línies mestres del nou pla d’estadística han estat validades al consell andorrà d’estadística
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Un any més, l’Aldosa de Cani-
llo ha viscut aquest 13 de juny 
l’Aplec de Sant Antoni de Pà-
dua. La celebració ha reunit 
una seixantena de veïns en una 
jornada marcada per la convi-
vència, l’arrelament al territo-
ri i la recuperació de les tradici-
onsns parroquials.

La diada ha començat a l’es-
glésia amb una missa oficia-
da pel mossèn Ramón. A l’acte 
hi han assistit diverses autori-
tats, com el cònsol major de Ca-
nillo, Jordi Alcobé; el ministre 
de Medi Ambient, Agricultura i 
Ramaderia, Guillem Casal, i el 
president del grup parlamen-
tari demòcrata, Jordi Jordana.

En acabar l’eucaristia, el còn-
sol ha pres la paraula per recor-
dar l’origen de l’edifici religi-

El Consell d’Infants d’Andor-
ra la Vella ha posat punt fi-
nal al curs aquest divendres 
amb una jornada festiva que 
ha reunit prop de 270 esco-
lars de la parròquia. La clo-
enda, celebrada a l’estadi co-
munal Joan Samarra Vila, ha 
adoptat enguany un format 
més diversificat que en edi-
cions anteriors, incorporant 
propostes culturals i lúdi-
ques per complementar les 
tradicionals activitats espor-
tives.

Segons ha explicat la còn-
sol menor, Olalla Losada, el 
nou format respon a una pe-
tició directa dels mateixos 
infants. “Ens van demanar 
que hi hagués també una 

ós, vinculant-ne la construcció 
a la iniciativa de tres famílies 
del poble: Cal Bartolo, Cal Jum-
pere i Cal Batista. “Tot i que no 
coneixem la realitat de com va 
néixer l’edifici sabem que la 
van demanar fer tres veïns del 
Poble”, ha explicat Alcobé, amb 
el suport del ministre, que ha 
participat en la narració de la 
llegenda popular.

Com a mostra d’agraïment 
a la seva dedicació, els veïns 
han obsequiat al mossèn amb 
una rèplica d’una de les imat-
ges projectades a l’edificació, 
construïda durant el segle XIX. 
Un gest emotiu que ha estat re-
but amb agraïment per part del 
clergue. La jornada ha continu-
at a la plaça del poble, on els as-
sistents han pogut gaudir d’un 
berenar popular en un ambi-
ent distès i festiu, i també de la 
banda de música de Canillo. .

Tradició i 
memòria omplen 
la festa de Sant 
Antoni a l’Aldosa
Els veïns celebren una jornada de convivència 
amb missa, parlaments i música

IdenTITAT I pATrImonI locAl JornAdA lúdIcA

ElENa HErNáNdEz MoliNa
L’aLDosa DE caniLLo

el consell d’Infants 
clou el curs amb una 
festa cultural
Més de 250 alumnes 
celebren el final del curs 
amb activitats lúdiques i 
tallers culturals

Arxiu ANA

Una de les activitats que hi havia a la jornada de cloenda.

part més cultural o més d’acti-
vitats que no tinguessin a veure 
amb els esports majoritaris i per 
tant aquest any hi ha tallers de 
fallaires i d’esbart”, ha detallat. 
Així, als partits de vòlei i rugbi i 
als inflables habituals, s’hi han 
sumat activitats que apropen els 
alumnes a elements de la cultu-
ra popular del país.

L’objectiu de la jornada ha 
anat més enllà de la celebració 
simbòlica del final del curs po-
lític infantil. Com ha destacat 
Losada, també s’ha volgut fo-
mentar la convivència entre els 
alumnes dels diferents centres 
educatius de la parròquia. “Crec 
que és una jornada per a ells 
molt maca de compartir perquè 
al final estan fent cua amb conse-
llers que s’han trobat, però tam-
bé amb altres alumnes de dife-
rents escoles i creiem que és una 
jornada molt maca per a ells”, ha 
remarcat.

Durant el curs, el Consell d’In-
fants ha treballat diverses pro-
postes pensades per millorar la 
vida col·lectiva. .

El PEriòdic / E.H.M

Un moment de la missa a l’esglèsia de l’aldosa de canillo.

El PEriòdic
EscaLDEs-EngorDany
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Primer any en la categoria júni-
or per al pilot de trial andorrà Ed-
gar Garcia, qui en el seu debut 
al Campionat d’Espanya ha vist 
aquesta tarda com alguns dels 
millors corredors de la competi-
ció i la disciplina han agafat se-
ient després de provar avui les se-
ves motocicletes en sòl andorrà, 
tenint lloc aquest cap de setma-
na la tercera prova a Sant Julià de 
Lòria.“Tinc un curs per endavant 
per bàsicament assentar-me en la 
categoria i veure així què puc mi-
llorar. Conec bé el traçat, tant sec 
com moll, perquè entreno sovint 
a la zona. He d’admetre que com-
petir a casa té un plus de pressió 
perquè representar a la teva na-
ció és sempre molt simbòlic”, ha 
esgrimit un Garcia molt emocio-
nat pel cap de setmana.

Per la banda sènior, amb tots 
els seus màxims representants 
i líders de la competició com els 
mundialistes Jaime Busto i Ga-
briel Marcelli; el primer osten-
tant el lideratge en la catego-
ria reina (TR1) i defensant títol, 
i el segon vigent subcampió i 
amb 54 punts al caseller, i jun-
tament amb altres pilots des-
tacats com Aniol Gelabert i Pa-
blo Suárez han fet saber també 
quines són les seves impressi-
ons pel retorn de la competició 
al territori pirenaic i quins pro-
nòstics tenen de cara a la cur-
sa el diumenge.“Cada tempora-
da em fixo continuar a dalt i en 

Una de les mirades la copsarà Edgar Garcia, saltant a la categoria júnior i «amb una pressió de local»
el periòdic / p.m.

el periòdic / p.m.

[A dalt] El pilot nacional i debutant enguany en la categoria júnior, Edgar Garcia, declarant 
els seus objectius per a la temporada actual. [A baix] Els sis corredors i representants del 
trial en les categories TR1, TR2 i TR3.

paris mameghani
sAnT jUlià DE lòRiA

aquest inici d’any he estat molt a 
prop de Marticelli, qui també es-
tà fent les coses molt bé, només 
li trec un poc marge. Personal-
ment, és un terreny que m’en-
canta, ja que he arribat a obtenir 
molt bons resultats aquí i crec 
que això em donarà sort. Depen-
drà si hi ha pedres molt grans”, 
ha exclamat Busto, el quatre ve-
gades campió espanyol.

En aquest sentit, convé recor-
dar que la competició es desen-
voluparà als voltants de la cota 
1.600 de Naturland, amb les ca-
tegories inferiors competint el 
dissabte (TR4, TR5, Cadet, Feme-
ní, Juvenil i Veterans) i les superi-
ors, el diumenge (TR1, TR2, TR3, 
Júnior). Sobre la gran altitud que 
experimenta el traçat lauredià 
ha parlat també l’actual segon 
classificat, i un dels favorits per 
emportar-se la prova, Marcelli, 
qui ha asseverat que la diferèn-
cia en aquesta competició rau 
en el temps, ja que a les proves 
mundialistes et donen un sol mi-
nut per recórrer les zones i, per 
tant, s’ha de ser més ràpid; men-
tre que a la prova estatal és un 
minut i 20 segons”. .

Torna el Campionat d’Espanya de 
trial a Sant Julià sis anys més tard

moToTrial

Esports

edgar garcia

«Em sento amb ganes i més 
corrent a casa. Conec bé el 
circuit perquè vinc sovint, 
però tindré pressió afegida»

piloT AnDoRRà DE TRiAl
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L’FC Andorra afronta aquest 
diumenge (17.00 hores) l’últim 
partit del curs a casa, a Encamp 
i contra la Ponferradina per ju-
gar-se l’ascens al futbol professi-
onal abans de visitar El Toralín 
el dissabte vinent (20.30 hores) 
per tancar l’eliminatòria. “La so-
miada seria vèncer [aquest cap 
de setmana] i amb bona renda, 
però no es cremen totes les naus 
amb els primers 90 minuts”, ha 
comentat aquest matí el tècnic 
tricolor, ‘Beto’ Company. El va-
llenc ha assenyalat que “l’im-
portant és que estem tranquils. 
Som conscients del que volem 
fer i veurem l’equip de sempre”, 
aquell que entre altres coses 
pressiona, vol tenir la possessió, 
és valent i, sobretot, “que vol fer 
gols, perquè sap que és l’únic ca-
mí per estar a Segona Divisió”.

Del rival, l’entrenador n’ha 
destacat ser “boníssim”, tot re-
cordant que l’eliminatòria es 
decidirà per petits detalls. “El 
partit d’anada [de lliga, un 1-1 
al Nacional] és massa llunyà i 
no ens hem fixat en ell. Del de la 
tornada [1-0 pels castellanolle-
onesos] hi ha alguna referència 
que podem agafar, però és un 
rol diferent i hem anat veient 
altres situacions”, ha esmen-
tat Company. Amb tot, no es-
pera un conjunt de Javi Rey tan 
marcadament ofensiu com va 
ser l’Eivissa a l’estadi de la FAF. 
Cal apuntar que els d’El Bierzo 
van cloure la fase regular em-

Amb l’ambició pels 
núvols, la plantilla es 
prepara per al pas final

Company: «Si veiém a l’FC Andorra 
de sempre, podem estar tranquils»

Futbol-plAy-oFF de primerA rFeF

@FCANDORRA

El míster dels tricolor, ‘Beto’ Company, durant un dels entrenaments preparatius per a la final del play-off d’ascens a Segona Divisió.

pol forcada quEvEdo
AnDorrA lA vEllA

patats a punts amb la Cultural 
Leonesa, i que a la primera ron-
da del play-off s’han desfet de 
l’Antequera. Tampoc han vist la 
millor versió dels pirenaics, la 
mostrada aquests darrers me-
sos. “A hores d’ara sorpreses ja 
no en donem a ningú”, ha dit 
Company per rebaixar el suflé, 
això sí, reconeixent que l’FC An-
dorra que va visitar El Toralín a 
finals de gener, precisament el 
seu primer matx com a primer 
entrenador, “estava en un mo-
ment crític de reconstrucció, i 
vam fer un bon partit”.

Amb tot,  i tot i saber de la di-
ficultat que té aquest darrer du-
el, l’ambició al vestidor tricolor 
“és màxima”. “Quan fitxes per 
aquest club, a Primera Federa-
ció, has de guanyar i fer-ho d’una 
manera determinada, perquè 
ens agrada i ho tenim molt clar”, 

ha completat, reconeixent que 
fa temps que es parla de l’ascens 
d’una manera natural. Val a dir 
que durant la signatura d’un 
memoràndum d’entesa entre el 
Ministeri de Cultura, Joventut 
i Esports, i la Universitat d’An-
dorra, la ministra de la cartera, 
Mònica Bonell, ha explicat que 
encara estan treballant amb les 
parts implicades “per trobar un 
encaix” al futur estadi on jugui 
l’FC Andorra. Tot apunta que se-
rà al terreny de joc de la FAF. De 
fet, un mitjà del país ha avançat 
avui que el Govern està predis-
posat a assumir, almenys, part 
del lloguer perquè els tricolor ju-
guin a la infraestructura encam-
padana. Bonell també ha desta-
cat que l’acord al qual s’arribi 
“ens agradaria que anés més en-
llà d’un o dos anys, és la voluntat 
que compartim tots”. .

‘Beto’ company

«És una final a doble 
encontre i això implica 
fer servir el cap. Sabem 
què hem de fer i això 
passa per ser nosaltres»

entrenAdor de l’FC AndorrA

fc andorra 17.00 hores

ponfErradina Estadi de la FAF
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El pilot andorrà Xavi Cardelús 
s’ha classificat en la dissete-
na posició de la Superpole del 
Campionat del Món de Supers-
port disputada a circuit de Mi-
sano Marco Cimoncelli i per ai-
xò demà sortirà des de la sisena 
fila de la graella a la primera de 
les dues curses previstes per a 
aquest cap de setmana. De ma-
nera que al llarg dels primers 20 
minuts, dels 40 que dura la Su-
perpole de Supersport, el pire-
naic s’ha situat entre les 10 pri-
meres posicions, però al llarg 
de la segona part de la sessió no 
ha pogut millorar el seu regis-
tre d’1’38.010 que havia aconse-
guit a la quarta volta per acabar 
a 8 dècimes del temps de la po-
le, xifra que demostra la igual-
tat de la categoria.

Cal precisar que en la sessió 
lliure del matí, ha tingut una pe-
tita caiguda sense conseqüènci-
es físiques quan havien transcor-
regut els primers minuts i estava 

Durant 20 minuts s’ha 
mantingut al top 10 
fins a la seva caiguda

Cardelús acaba dissetè en la Superpole, 
tot i haver ostentat les primeres places

mundial de SupereSport

cardelús racing team

El corredor Xavi Cardelús provant-se avui al traçat italià Marco Simoncelli i acabant la Superpole en dissetena posició.

El pEriòdic
ESCalDES - EngorDany

“Puc dir sense por d’equivo-
car-me que aquest ha estat el pit-
jor divendres del que portem 
de temporada. La caiguda sense 
conseqüències al lliure del matí 
m’ha afectat un pel en la confian-
ça, malgrat que al principi de la 
Superpole m’he mantingut en-
tre els més ràpids al voltant del 
desè lloc”, ha valorat sobre l’in-
cident Cardelús, que ha agregat 

alhora: “Després no hem tingut 
la millor de les estratègies, i tot 
i que només m’han separat 8 dè-
cimes de la pole, sortir 17è demà 
m’obligarà a mirar de remuntar 
al llarg del primer terç de la cur-
sa i forçar més els neumàtics que 
em poden fer falta al final”. Val a 
dir que la cursa d’aquest dissab-
te començarà a les 12:35 i està 
programada a 18 voltes. .

situat entre els cinc primers. De 
forma que després d’anar a bo-
xes, i quan ha pogut tornar a pis-
ta, ha marcat una volta ràpida 
d’1’38.226 que li ha permès re-
cuperar les posicions perdudes 
mentre ha estat aturat. Això l’ha 
situat al 10è lloc a 0.7 del millor 
temps de l’entrenament, demos-
trant el seu ampli coneixement 
sobre el traçat italià.

Esports Dissabte, 14 de juny del 202520

encamp inaugura el 1r open 
d’andorra de Waterpolo escolar
El pEriòdic
ESCalDES - EngorDany

Aquest divendres a la tarda ha 
tingut lloc a Encamp el 1r Open 
Andorra de Waterpolo Escolar, 
organitzat per la Federació An-
dorrana de Natació, amb la col-
laboració del Club Waterpolo 

Taurons d’Encamp i del Comú 
d’Encamp. D’aquesta forma, 
l’activitat ha reunit alumnes de 
segona ensenyança de l’Escola 
Andorrana d’Encamp, com tam-
bé del Col·legi Sant Ermengol i 
d’altres esportistes del club en-
campadà.

Per tot això, l’esdeveniment 

Suport internaCional per alS joveS
comú d’encamp

Jugadors de la selecció espanyola a l’aigua.

ha comptat amb una visita molt 
especial: sis jugadors de la selec-
ció espanyola masculina de wa-
terpolo, acompanyats de l’entre-
nador David Martín, que aquests 
dies han realitzat una estada es-
portiva a les instal·lacions del 
Centre Esportiu del Pas de la Ca-
sa. Els jugadors Marc Larumbe, 
Unai Aguirre, Alberto Munárriz, 
Edu Lorrio, Miguel de Toro i Álex 
Bustos han volgut aprofitar la se-
va estada a la parròquia per assis-
tir a jugar amb els alumnes. .
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el Periòdic Newsel Periòdic News

The first institutional visit of the 
President of La Generalitat de 
Catalunya, Salvador Illa, to An-
dorra, has been eventful. Among 
the many topics that have been 
discussed during the meeting 
between the Government and 
the Catalan entity, all of them 
formed within the 2024-26 work 
plan and of common interest to 
both parties, one of the most re-
levant is the desire to create a 
special economic zone in Orga-

The land, owned by the Catalan Land Institute, is, in the words of Espot, “a real opportunity”
sfga

The Head of Government, Xavier Espot, and the President of La Generalitat de Catalunya, Salvador Illa, during the press conference this Thursday at noon.

el periòdic
andorra La vELLa

nyà where industrial land can be 
located so that, among others, 
companies from the country 
can set up there.

The Head of the Executive, Xa-
vier Espot, has indicated that 
this is a “very interesting and in 
a way absolutely priority” pro-
ject. In this sense, he pointed 
out that in the Catalan munici-
pality, which also has the will 
to carry out the initiative, the-
re is land owned by the Catalan 
Land Institute (Incasòl) where it 
would be a good place to locate 
“companies with high added va-

re that Andorra has a shortage 
of land”. “That we can find rela-
tively large, practical and well-
connected spaces in nearby are-
as where we can make industri-
al land, is a real opportunity”, he 
completed, making it clear that 
the fiscal implications of all this 
will also have to be “looked at” so 
that they are competitive.

TransporT work / In terms of mo-
bility, Andorra and Catalonia, 
“based on a recognition of a ne-
ed”, in the words of Illa, want to 
promote improvements to the 
N-145. In this sense, they will ask 
the Spanish Government to eva-
luate the expansion with an ad-
ditional lane. Regarding the air-
port, the president of La Gene-
ralitat has mentioned that they 
have spoken about it in three 
ways: that it can receive flights 
from the non-Schengen area, 
allow flights with a greater ran-
ge of hours than the current one 
and allow a recharge of pressuri-
zed aircraft.

Joint housing policies / Anot-
her aspect that they have emp-
hasized is aligning policies on 
housing, a challenge and a pri-
ority for both parties. “It is also 
an issue with cross-border impli-
cations”, stated Espot, assuring 
that this obliges them to make 
joint policies and that the Gover-
nment and La Generalitat “ha-
ve a relatively similar vision” in 
this area, in the sense of “respec-
ting private property” and a cer-
tain intervention. .

Organyà could host an economic 
zone for companies from the country

ObligatiON Of a cOmPetitive tax regime

lue”, not only in the country, but 
also “for the whole of the Pyrene-
es”, as Illa highlighted. The pre-
sident stated that this plan “me-
ans exploring a path in the field 
of economic cooperation and of-
fering well-situated and connec-
ted locations” to install, in this 
case, industrial activities that 
need suitable locations.

However, an initiative that Es-
pot has assured will not replace 
any similar project that is inten-
ded to be promoted in the Prin-
cipality: “On the contrary, they 
all add up, but we must be awa-

salvador illa

«This plan means exploring a 
path in the field of economic 
cooperation and offering 
well-connected locations»

PrESIdEnT of La GEnEraLITaT



22 - 23
Saturday, 14 June 2025

Caritas Andorrana has presen-
ted the 2024 activity report, a 
document that reflects the so-
cial work carried out by the en-
tity throughout the country. 
Last year, 1,012 people were as-
sisted, 12% fewer than the pre-
vious year, a downward trend 
that is interpreted as a positive 
sign of the capacity of the pu-
blic and private system to de-
al with social needs. “Since the 
pandemic, requests for aid ha-
ve been decreasing,” explained 
the president of Caritas Andor-
rana, Anna Maria Villas.

The main focus of the entity 
continues to be primary care 
and reception, with 328 famili-
es served. If we break down the 
type of aid, 23% of the cases ha-
ve been motivated by economic 
difficulties, followed by 18% for 
requests for information and 
guidance - such as inquiries 
about solidarity pensions or so-
cial rights -, 15% for health issu-
es and 13% for employment is-
sues. Addictions and domestic 
violence have each represented 
1% of the cases. In total, 552 re-
quests for help were registered 
within this primary care servi-
ce, a figure slightly lower than 
the 568 of the previous year. 

At the same time, the Food 
Bank provided service to 134 
people - compared to 210 in 
2023 -, managing 12,218 kg of 
food, between donations and 
purchases made by the entity. 

The social entity plans to progressively rehabilitate the 24 social flats it currently manages
ana/r.s.

The president of Càritas andorrana, anna Maria villas, at a press conference to present the 2024 activities report.

el periòdic
andorra La vELLa

Looking ahead to 2025, one of 
the priorities will be the reha-
bilitation of these properties, 
a task that will be carried out 
gradually as they become avai-
lable. As the president explai-
ned, “they are two very old buil-
dings and we are intervening 
whenever we have some accu-
mulated resources: we do the 
roof, the facade or change win-
dows”.

From a financial point of vi-
ew, the year has closed with a 
positive final balance thanks to 
two exceptional donations re-

ceived within the framework of 
the campaign initiated in 2023. 
These contributions, which to-
tal 936,000 euros, come from 
the new law that allows people 
without heirs or who wish to le-
ave part of their assets to allo-
cate funds to entities such as 
Cáritas. However, the ordinary 
operating result has been nega-
tive, with a loss of 18,000 euros. 
“What happens is that when 
we have significant donations, 
this means that we can conti-
nue our activity even if each ye-
ar it is negative”. .

active sOlidarity

caritas andorrana registers 12% 
fewer requests during 2024

However, this model will chan-
ge in 2025: the entity will im-
plement the ‘Jo com tu’ project, 
which will replace the traditio-
nal system with a new format 
with prepaid cards, more dig-
nified and adapted to the needs 
of users.

In the field of housing, Cà-
ritas manages 24 flats, one of 
which has been ceded to the 
Government temporarily as 
a shelter in emergency situa-
tions. The rest are occupied, 
mainly by users from Social Af-
fairs or by long-term tenants. 
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dissabte 14
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

Diumenge 15
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

Dilluns 16
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella 

Tel. 800970

Dimarts 17
F. del Fener

Av. Bra. Riberaygua 2 
Andorra la Vella 

Tel. 861761

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/
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‘el cAZADor’ (1978)

Any 1968: a Pensylvania, 
cinc amics amants de la caça 
que treballen a una fàbrica 
de fosa d’acer passen junts 
els darrers moments abans 
d’acomiadar-se per anar 
a lluitar com a voluntaris a 
la guerra del Vietnam. Els 
camarades viuran dos rituals 
molt diferents: el casament 
d’un dels dos i una cacera de 
cervols. Un cop han tornat 
de la guerra, el conflicte 
canviarà la seva vida per a 
sempre i res no serà igual.

Primera pel·lícula que va 
tractar el delicat tema de la 
Guerra del Vietnam, amb 
una visió que beu del mestre 
John Ford. A diferència 
d’altres films que tracten el 
tema, aquest ofereix una 
visió més madura que per 
exemple ‘Nascut el 4 de 
juliol’ o ‘Apocalipsis now’. 
A destacar les memorables 
i impactants escenes dels 
protagonistes jugant al joc 
suïcida de la ruleta russa. 
A escala musical, la peça 
principal ‘Cavatina’ de 
Stanley Myers és insuperable. 
Un excel·lent amb nota.

DIreccIó
Michael Cimino

guIó

Deric Washburn

músIcA

Stanley Myers

gènere

Drama bèlic

el Videoclub Dissabte, 14 de juny del 202526

InTerpreTAcIons

Robert De Niro: Mike 
Christopher Walken: Nick
Meryl Streep: Linda
John Cazale: Stanley 
John Savage: Steven
George Dzundza: John
Pierre Segui: Julien

PAKO

TemprADo

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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